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 Glastuinbouw maakt werk van 
publieksvriendelijke actie energiecrisis
    Als gevolg van de hoge gasprij-
zen is de situatie in de glas-
tuinbouw zorgwekkend te noe-
men. Al bijna een jaar zijn 
bestuur en directie, lobbyis-
ten en themaspecialisten van 
Glastuinbouw Nederland da-
gelijks druk in de weer om de 
politiek te doordringen van de 
penibele situatie waarin heel 
veel bedrijven zich bevinden. 
Ondanks alle inspanningen 
lijkt het er op dat de overheid 
de glastuinbouw niet wil hel-
pen door iets te doen aan de 
hoge gasprijzen. Daarom 
wordt komende weken koorts-
achtig gewerkt om begin sep-
tember met een publieksvrien-
delijke actie te komen.
    Zeer veel inspanningen zijn 
tussen september vorig jaar 
en nu gedaan. Zie voor een 
overzicht het nieuwsbericht 
van eerder deze week bij de 
downloads op de website van 
Glastuinbouwnederland.nl. 
Daarnaast is Glastuinbouw 
Nederland zeer regelmatig 
zichtbaar en hoorbaar ge-
weest in de landelijke en re-
gionale media en is er een in-
vesteringsplan opgesteld, dat 
is gedeeld met de politiek en 
via de media.
    Echter, als er op korte termijn 
niks verandert dan zal de situ-
atie voor veel bedrijven de ko-
mende maanden nog verder 
verslechteren. Dat is funest 
voor een grote groep onder-
nemers, voor de brede glas-

tuinbouwketen, maar zeker 
ook voor de energietransitie 
in ons land.

    Politiek en publiek
    Die  boodschap  za l 
Glastuinbouw Nederland ook 
de komende weken en maan-
den blijven herhalen in Den 
Haag en Brussel. Ondertussen 
groeit het besef dat het niet 
bij woorden alleen kan blij-
ven. Een geluid dat ook steeds 
meer glastuinbouwonderne-
mers ventileren. Daarom is het 
initiatief genomen voor een 
brede glastuinbouwcampag-
ne, gericht op zowel de politiek 
als het publiek. Dat moet na-
drukkelijk een publieksvrien-
delijke actie worden, waarbij 
herhaling de kracht van de 
boodschap is.

    Krachtige boodschap
    Dat kan Glastuinbouw 

Nederland uiteraard niet al-
leen. Daarom heeft maan-
dag 8 augustus een brain-
stormsessie plaatsgevonden, 
waar verschillende onderne-
mers en communicatiespeci-
alisten van teeltbedrijven en 
telersverenigingen aan deel-
namen. Vervolgens is con-
tact gelegd met een ervaren 
reclamebureau. Een bureau 
dat de glastuinbouw kan hel-
pen om op sympathieke wij-
ze veelvuldig de pers te halen 
en haar boodschap krachtig 
uit te dragen. Haast is daar-
bij geboden. Begin septem-
ber – op Duurzame Dinsdag 
– moet het mediaoff ensief 
immers al starten. In aan-
loop daar naartoe worden 
de leden van Glastuinbouw 
Nederland zo goed mogelijk 
geïnformeerd.   

■  Zeer veel inspanningen zijn tussen september vorig jaar en nu gedaan 
om aandacht te vragen voor de energiecrisis. (FOTO: PR)   
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 ‘Energiecrisis vereist krachtige signalen, 
niet alleen van glastuinbouw’

    Ondernemers in de glastuinbouw voelen al bijna een jaar 
het zware juk van de hoge gasprijzen. Een situatie die door 
de Russische inval in Oekraïne verder is verslechterd. Eind 
juli vertoonde de gasprijs wederom een betreurenswaardi-
ge piek. Bovendien zijn ook andere grondstoff en fors duur-
der geworden. 

    “Het gaat in de politiek en in 
de media vooral over de be-
schikbaarheid, het besparen 
en de prijs van gas, maar ik 
hoor nog te weinig over de 
economische consequenties 
voor het bedrijfsleven. Dit 
raakt echt niet alleen de glas-
tuinbouw”, waarschuwt Adri 
Bom-Lemstra, voorzitter van 
Glastuinbouw Nederland. 
“Berichtgevingen deze week 
over de fi nanciële gevolgen 
voor consumenten werken 
hopelijk als katalysator.”

    ‘Er ligt wel 
degelĳ k een 
enorme druk op 
de economie’

    De huidige prijsstijgingen 
zijn voor geen ondernemer 
te begrijpen en op te bren-
gen, analyseert de voorzitter. 
Zij verbaast zich erover dat 
andere sectoren in het MKB 
zich zo weinig laten horen 
over de economische gevol-
gen voor het bedrijfsleven. “Er 
ligt wel degelijk een enorme 
druk op de economie, op het 
investeringsvermogen van 
bedrijven en op het fi nancië-
le beleid van de overheid. De 

langetermijnoplossing ligt in 
verdere verduurzaming, maar 
met de huidige energieprij-
zen verdampt het vermogen 
tot investeren en innoveren. 
Bedrijven in de glastuinbouw 
vrezen steeds nadrukkelij-
ker voor de komende herfst 
en winter. Met de gasprijzen 
van dit moment is het niet 
mogelijk om de teelt renda-
bel te krijgen.”

    Financiële problemen
    Adri Bom-Lemstra onder-
bouwt de economische gevol-
gen van de energiecrisis met 
een eenvoudige rekensom: 
“We gebruiken in Nederland 
in een gemiddeld jaar 40 mil-
jard kuub gas. Tot een jaar ge-
leden betaalden we daar met 
elkaar 8 miljard euro voor. 
Met de huidige gasprijs lig-
gen die kosten echter tien keer 
zo hoog. Een verschil van 72 
miljard, dat is een economi-
sche dreun die echt niet al-
leen de glastuinbouw raakt. 
Die raakt ons allemaal!”
    Zij noemt het van groot be-
lang dat andere bedrijfstakken 
zich aansluiten bij de signa-
len van de glastuinbouw rich-
ting overheid. Driekwart jaar 
geleden voorspelde Rabobank 
al dat veertig procent van de 

glastuinbouwbedrijven in fi -
nanciële problemen komt als 
de situatie niet verbetert. 
    “En die verbetering voor-
zie ik op korte termijn niet. 
Daarvoor moeten we een oor-
log zien te beëindigen. Dus 
worstelen tuinders met de in-
grijpende vraag: wat doe ik de 
komende herfst en winter. 
Voor dat dilemma zullen ook 
ondernemers in andere sec-
toren komen te staan, maar 
ik hoor ze niet. Dat verbaast 
me ten zeerste.”

    Publieksvriendelijke 
actie
    Het noodsignaal van de glas-
tuinbouw richting Tweede 
Kamer en Kabinet zal de ko-
mende tijd nog krachtiger 
worden uitgedragen. Ook 
andere sectoren worden na-
drukkelijk opgeroepen zich 
uit te spreken over de zorg-
wekkende situatie. Hoe breder 
het collectief, hoe sterker de 
boodschap. “Ik hoop dat het 
stilte voor de storm is”, voegt 
de voorzitter daar aan toe.

    ‘Het Kabinet laat 
de glastuinbouw 
letterlĳ k in de 
kou staan’

    Daarnaast zet Glastuinbouw 
Nederland, samen met be-
trokken ondernemers, in op 
een heldere boodschap rich-
ting publiek en politiek. “Als 
je kijkt naar hetgeen door 
het team van Glastuinbouw 
Nederland de afgelopen tien 
maanden al is gedaan aan de 
hoge gasprijzen, dan is dat 
een indrukwekkend lijstje. 
Echter, helaas nog zonder re-
sultaat voor de korte termijn. 
Het Kabinet ondersteunt wel 
de consument, maar laat de 
glastuinbouw letterlijk in de 
kou staan. We werken aan 
een publieksvriendelijke ac-
tie komend najaar, want er 
moet wat gebeuren. Na corona 
zijn we in een forse energie-
crisis beland. Dat is een hard 
gelag dat we met zijn allen 
moeten betalen. Ik neem aan 
dat het hele bedrijfsleven in 
Nederland dat beseft”, aldus 
Adri Bom-Lemstra.   

■  Eind juli vertoonde de gasprijs wederom een betreurenswaardige piek.  
(FOTO: PR)   

 Column
    Wensen van rijke mensen
    Dit citaat bleef bij mij han-
gen toen de Friese boer Anton 
Stokman bij Nieuwsuur ver-
slag deed van het bezoek van 
premier Rutte aan zijn bedrijf. 
Rutte noemde de ingekleurde 
stikstofkaart ‘ruk’ en hij be-
doelde eigenlijk dat dit een 
domme actie van het minis-
terie was om dit zo naar bui-
ten te brengen. 
    In de tijd dat ik bestuurder was 
bij LTO Glaskracht Westland 
was ik al mordicus tegen kaart-
beelden, waarop ambtenaren 
hun vrije loop hadden laten 
gaan hoe een gebied geher-
structureerd moest worden. 
Eigenaren van grond of gebou-
wen kijken waar hun bedrijf 
of hun privé-eigendommen 
staan ingetekend. Het enige 
wat je bereikt is dat de beoog-
de ontwikkeling juist niet tot 
stand komt. De strategie van 
een ondernemer is divers en 
afhankelijk van de marktsitu-
atie, leeftijd, ambitie, opvol-
ging en het investeringsritme. 
Wensbeelden op kaarten door 

de overheid zijn ‘not done’.
    De Rabobank, maar ook ande-
re (grondstof ) coöperaties de 
schuld geven van de crisissitu-
atie van dit moment is bullshit. 
Dat de Rabobank zich vervol-
gens uitlaat dat zij bedrijven 
in de omgeving van Natura 
2000 gebieden niet zonder 
meer gaan fi nancieren is rond-
uit een laff e reactie. Eigenlijk 
geeft het weer dat de coöpe-
ratieve Rabobank graag met 
dit predicaat koketteert, maar 
ver verwijderd is van het doel 
waarvoor zij is opgericht.
    De bewindslieden met de hete 
adem van hun politieke ach-
terban zwichten nu voor de 
maatschappelijk druk die is 

ontstaan, doordat hun voor-
gangers alles aan de markt 
overlieten. Het gevolg is dat 
rechters de politiek nu regel-
matig hard op de vingers tik-
ken. De huidige bewindsvoer-
ders roepen vervolgens dat zij 
de rechtelijke uitspraken moe-
ten respecteren. Zo ging het 
bij de toeslagenaff aire, zo ging 
het met de dossiers die door 
Urgenda (klimaatzaken) wer-
den voorgelegd en zo gaat het 
nu weer met de stikstofneer-
slag. 
    Veel mensen op het Haagse 
pluche zeggen dan vaak ‘ruk’ 
of ‘sorry’ of ‘het is onder mijn 
huid gaan zitten’. Het zijn vaak 
persoonlijke drama’s, maar ze 
eten er geen boterham min-
der om. Het klinkt wellicht 
cynisch, maar het gemak 
waarmee velen wegkomen 
onderschrijft de uitspraak van 
boer Anton: Het zijn wel vaak 
wensen van rijke mensen.

    Jos van der Knaap   


